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Pour ce paragraphe, anagrammer n'exige pas que les lettres changent de position, et les mots codés, les messages 
obtenus et la réponse sont tous dans la langue de ces instructions. Le puzzle est majoritairement en anglais, mais deux 
indices sont répétés, une fois en anglais et une fois traduits en français. Ne résolvez que celui dans la langue de ces 
instructions, en obtenant une réponse dans la même langue. Huit réponses aux indices doivent être modifiées avant 
qu'elles ne rentrent dans la grille. Une lettre (dans le dernier cas, deux lettres) doit être supprimée de ces entrées et le reste 
doit être anagrammé pour former un nouveau mot. Pour chaque lettre supprimée avant d’anagrammer qui est la nième 
lettre de la réponse de l'indice (si une lettre est répétée dans la réponse de l'indice, supprimez la dernière instance de celle-
ci), prenez la nième lettre de l'indice. Ces lettres, dans l'ordre des indices, vous donneront une description des gens de 
Montréal et des parties de ce puzzle. La grille complétée contiendra plusieurs noms propres et une abréviation peu 
commune. Il y aura également plusieurs entrées spéciales. Si une lettre est supprimée de ces entrées, le reste des lettres, 
anagrammé, formera des mots appartenant tous à une catégorie particulière. Sept indices doivent également être modifiés 
avant d'être résolus. Un mot dans ces indices doit avoir une lettre (dans le dernier cas, deux lettres) supprimée et le reste 
doit être anagrammé pour former un nouveau mot. Les lettres supprimées, dans l'ordre des indices, épelleront la catégorie 
des mots codés par les entrées spéciales. Il y a un mot dans la catégorie qui est codé deux fois dans deux entrées 
différentes. La ligne et la colonne dans lesquelles résident ces deux entrées sont décrites par l'une des autres entrées 
spéciales après que la lettre i est remplacée par la lettre e. Avec cette connaissance, utilisez les mots codés par les entrées 
spéciales, y compris les deux entrées codant le même mot, dans l'ordre des indices et par paires, et obtenez une lettre de 
chaque paire. Ces lettres épelleront une réponse en un seul mot.


For this paragraph, anagramming does not require the letters to change position, and the encoded words, the messages 
obtained, and the answer are all in the language of these instructions. The puzzle is mostly in English, but two clues are 
repeated, once in English and once translated into French. Solve only the one in the language of these instructions, getting 
an answer in the same language. Eight clue answers need to be altered before they will fit into the grid. One letter (in the 
final case, two letters) must be removed from these entries and the rest anagrammed to form a new word. For every letter 
removed before anagramming that is the nth letter of the clue answer (If a letter is repeated in the clue answer, remove the 
final instance of it), take the nth letter of the clue. These letters, in clue order, will give you a description of the people of 
Montreal and of parts of this puzzle. The completed grid will contain several proper nouns and one uncommon abbreviation. 
There will also be several special entries. If a letter is removed from these entries, the rest of the letters, anagrammed, will 
form words all belonging to a particular category. Seven clues also need to be altered before solving. One word in these 
clues needs to have a letter (in the final case, two letters) removed and the rest anagrammed to form a new word. The 
removed letters, in clue order, spell out the category of the words encoded by the special entries. There is one word in the 
category that is encoded twice in two different entries. The row and column in which these two entries reside are described 
by one of the other special entries after the letter i is changed to the letter e. With that knowledge, use the words encoded 
by the special entries, including both entries encoding the same word, in clue order and in pairs, and get a letter from each 
pair. These letters will spell out a single word answer.


Bien qu'elles soient des traductions exactes l'une de l'autre, les instructions en français et en anglais ci-dessus donnent 
deux réponses différentes: un mot français et un mot anglais, que vous devriez considérer ensemble. Remplacez le mot 
français par sa traduction anglaise pour obtenir un jeu de mots cryptique qui prédira qui résoudra ce puzzle (en anglais). 
Prenez ce mot suivi (après un espace) de la lettre manquante dans la grille, et substituez le tout au mot français ci-dessus 
pour obtenir un nouveau jeu de mots cryptique dont la réponse est une influence sur Montréal et sur ce puzzle (dans la 
langue appropriée). Ensuite, prenez cette réponse, suivie d'une traduction française de la première réponse du jeu de mots, 
et substituez le tout (prononcé entièrement en français) au mot français ci-dessus pour obtenir un troisième jeu de mots 
cryptique qui se résout en une inspiration pour moi créer de tels puzzles. Enfin, décodés d'une manière différente qui 
devrait devenir familière au fil de ce puzzle, les deux mots originaux résoudront votre réponse finale, un emplacement à 
deux mots approprié (en anglais) dans les limites de la ville.


Despite being exact translations of each other, the French and English instructions above give two different answers: a 
French word and an English word, which you should consider together. Replace the French word with its English translation 
to get cryptic wordplay that will predict who solves this puzzle (in English). Take that word followed (after a space) by the 
one letter missing from the grid, and substitute all of that for the French word above to get a new cryptic wordplay which 
solves to an influence on Montreal and on this puzzle (in the appropriate language). Then take this answer, followed by a 
French translation of the first wordplay answer, and substitute all of that (pronounced all in French) for the French word 
above to get a third cryptic wordplay that solves to one inspiration for me to create such puzzles (this answer will not make 
sense without some NPL knowledge). Lastly, decoded in a different way that should be familiar from this puzzle, the two 
original words will solve to your final answer, an appropriate two word location (in English) within city limits. 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Across

1	 Bakery staple left in part of France 

associated with sun

5	 Stopper doesn’t stop hairstyle

7	 Place far away from poles, as in 

automatic reversal

12	 Boulder pile backside contains type of 

radiation

13	 No, year doesn’t end or start over for a 

long time

15	 Initially freezing inside, nude, confused, 

without having eaten

17	 Trajectories of planets and asteroids (or 

small pieces)

18	 Revolutionary fresh linen

20	 Enthusiastic female reusing counter

21	 Catch that man hiding inside huge 

thimble (2 words)

23	 North American tribe’s board backing 

energy source

25	 Precipitation around driving area left bit 

of snow

26	 “Stone axe in image of Pluto?”—front of 

tabloid

27	 Listen to NBA team reject

28	 Video format 501.15 makes a comeback

30	 All possible the day before young fish 

start off

31	 Start cramped and tired

35	 English son rejected chips

37	 Silent tempo from the second piece

39	 Educational operating system gets 

restricted rating for display of 
intercourse


40	 Sketchy greeting; fishy tease

42	 Compete closely only to capture ring

45	 Can metal’s temperature cool?

47	 Immigrant hassled under regime tacitly 

starts declaration of suffering (2 words)

49	 This group in Montreal hides no proper 

words

50	 Crawling sorceress beheaded with club

52	 Audibly kisses muscles

53	 Fringe doctor leaves dust with powder

54	 Expression of shock not natural, in 

retrospect

56	 Nobleman’s jewel losing a bit of polish

58	 Original bonded slave recalled hit

62	 Warmer performance after the beginning

63	 Prime individuals of a mob until they’re 

ranting

65	 Ski area moving west towards Los 

Angeles

66	 In audition, a fine example of western 

formation

67	 French coastline competitor in coastal 

inlet

68	 Perform exercise instruction from the 

East as an expression of awe (2 words)

69	 Normal behavior at this moment reverses 

time

70	 Bones I worry over

71	 Invested in God, finally you are in Nice, a 

French pilgrimage site


72	 Snitch ignoring the odds of unspecified 
power


73	 Sleeper 12, where night is right


Down


1	 French sludge without oxygen got very 
cold


2	 Louisiana runs multinational corp. of 
considerable size


3	 Suggestion Putin bungled

4	 Cold-hearted, like the Supreme Court 

since 2020?

5	 Degree, as printed, is rudimentary

6	 Fanning the actress after turning on 

Christmas movie

8	 Endless fruit in short, Mexican milestone 

party

9	 Anonymous university out-manned

10	 At first, overly impress god of death

11	 Embarrassed over user experience 

revived

14	 School ender in Peru: the coronavirus

16	 Steven destroyed competitions

19	 Musical ditties’ drum and bass 

conclusion contains sample of Enya

22	 Moral authority for Christians, after the 

start, follows Victor, one rhinoceros 
finally noticeable


22	 Après le début, l’autorité morale pour les 
chrétiens suit Victor, un rhinocéros enfin 
perceptible


24	 Unknown number in vehicles for 
exploring bodies of water


29	 Where many customer service calls are 
taken in Denver hub


32	 Support backup rope span

33	 Existing as global company after losing 

Oscar

34	 Taxi service hides powerful alliance

35	 Power hitter Juan’s drunk on first

36	 Quiet Sunday two hours after hospital

38	 That woman, among others

41	 Healdsburg vineyard with last of wine 

release

43	 Bananas, unused, or fresh, like milk

44	 He would note formerly uprising party of 

Iran

46	 Sleepwear, almost bordering on tawdry

47	 Crane constructor almost home after 

church

48	 Name (English) a part of an insect wing

51	 Slang for throw up: “gape yellow”

52	 Dolly’s average weight

54	 First and second follower hug and 

tumble (2 words)

55	 Piano Exercise, a 1982 film, and Ideals, a 

2001 film replaced by union

55	 Exercice de piano, un film de 1982, et 

Idéaux, un film de 2001 remplacé par 
union


57	 Disinclined to piece of liberal pledge

59	 Village in Aberdeenshire made of iron 

around year 6

60	 Cut back African tree by river

61	 Monster aimed at kids with sliced melon, 

mostly

64	 Many a jazz band’s journey: optimizing 

opener for parking
© 2023, find more puzzles at https://negroni.fun/puzzles

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

12 13 14 15 16

17 18 19 20

21 22 23 24

25 26 27

28 29 30 31 32 33 34

35 36 37 38 39

40 41 42 43 44

45 46 47 48 49

50 51 52 53

54 55 56 57 58 59 60

61 62 63 64

65 66 67

68 69 70

71 72 73

https://negroni.fun/puzzles

